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                    Abstract
The effect of weed control in chickpea crop was assessed during 2011–12 and 2012-–13 in two-year experimentation at Ahmad Wala Research Station district Karak, Pakistan. Both experiments were laid out in a randomized complete block design with split-split-plot arrangement, each treatment replicated four times. Five chickpea varieties were selected for this research as factor A that included three Desi chickpea (Karak‑1, Karak‑2, and Sheenghar) and two Kabuli type (Lawaghar and KC-98). The factor B comprised of 10 weed control treatments viz. pendimethalin pre-emergent (pre-em), pendimethalin pre-em + hand weeding (HW) once at 60 days after sowing (DAS), s‑metolachlor pre-em, s‑metolachlor pre-em + HW 60 DAS, HW once at 30 DAS, HW twice (30 and 60 DAS), HW thrice (30, 60 and 90 DAS), white plastic mulch, black plastic mulch and a weedy check (control). The factor C included two treatments (irrigated and rainfed). Significant variation was recorded among the five tested varieties (factor A). The highest protein (23.45%) and ash content (3.42%) were observed in variety KC-98 grains. The maximum fiber (5.0%) and moisture contents (6.64%) were noted in Karak‑2. The maximum fat (6.55%) and carbohydrate contents (57.38%) were recorded in Sheenghar and Lawaghar, respectively. Moreover, the results indicated a significant effect of the applied treatments (factor B) on ash and moisture contents (%) of chickpea grains, while the effect on the rest of the parameters was non-significant. The irrigation regimes also had a significant effect only on the moisture and carbohydrate contents (%) of chickpea grains. In conclusion, for higher protein, fiber, and carbohydrate contents, the varieties KC-98, Karak‑2, and Lawaghar, respectively are the most suitable for cultivation in Karak District of Pakistan. The weed control methods also had a positive correlation with the ash and moisture contents, but no correlation with the protein, fiber, and carbohydrate contents. Similarly, irrigation showed a positive correlation with the moisture and carbohydrate contents.


Zusammenfassung
Die Wirkung der Unkrautbekämpfung in der Kichererbsenernte wurde in den Jahren 2011–12 und 2012–13 in einem zweijährigen Versuch an der Ahmad Wala Research Station im Distrikt Karak, Pakistan, untersucht. Beide Versuche wurden in einem randomisierten vollständigen Blockdesign mit Split-Split-Plot-Anordnung angelegt, wobei jede Behandlung viermal wiederholt wurde. Fünf Kichererbsensorten wurden für diese Untersuchung als Faktor A ausgewählt, der drei Kichererbsen vom Typ Desi (Karak‑1, Karak‑2 und Sheenghar) und zwei Kabuli-Typen (Lawaghar und KC-98) umfasste. Der Faktor B bestand aus 10 Unkrautbekämpfungsbehandlungen, nämlich Pendimethalin als Vorauflaufherbizid (pre-emergent, pre-em), Pendimethalin pre-em + manuelles Jäten (hand weeding, HW) einmal 60 Tage nach der Aussaat (days after sowing, DAS), s‑Metolachlor pre-em, s‑Metolachlor pre-em + HW 60 DAS, HW einmal 30 DAS, HW zweimal (30 und 60 DAS), HW dreimal (30, 60 und 90 DAS), weißer Plastikmulch, schwarzer Plastikmulch und eine Kontrolle ohne Behandlung. Der Faktor C beinhaltete zwei Behandlungen (bewässert und regenwassergespeist). Zwischen den fünf getesteten Sorten (Faktor A) wurde ein signifikanter Unterschied festgestellt. Der höchste Proteingehalt (23,45%) und der höchste Aschegehalt (3,42%) wurden in den Körnern der Sorte KC-98 festgestellt. Die maximalen Ballaststoff- (5,0%) und Feuchtigkeitsgehalte (6,64%) wurden in Karak‑2 festgestellt. Der maximale Fett- (6,55%) und Kohlenhydratgehalt (57,38%) wurde in Sheenghar bzw. Lawaghar festgestellt. Außerdem zeigten die Ergebnisse einen signifikanten Effekt der angewandten Behandlungen (Faktor B) auf den Asche- und Feuchtigkeitsgehalt (%) der Kichererbsenkörner, während der Effekt auf die restlichen Parameter nicht signifikant war. Die Bewässerungsregimes hatten ebenfalls einen signifikanten Effekt auf den Feuchtigkeits- und Kohlenhydratgehalt (%) der Kichererbsenkörner. Zusammenfassend lässt sich sagen, dass die Sorten KC-98, Karak‑2 und Lawaghar für höhere Protein‑, Ballaststoff- und Kohlenhydratgehalte am besten für den Anbau im Karak-Distrikt in Pakistan geeignet sind. Die Unkrautbekämpfungsmethoden hatten auch eine positive Korrelation mit dem Asche- und Feuchtigkeitsgehalt, aber keine Korrelation mit dem Protein‑, Ballaststoff- und Kohlenhydratgehalt. Ebenso zeigte die Bewässerung eine positive Korrelation mit dem Feuchtigkeits- und Kohlenhydratgehalt.
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